
                                                                                                                           
 
 

                                  AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT 
 
 
 

 
 

ACTA DE LA SESSIÓ EXTRAORDINÀRIA CELEBRADA PEL PLE DE LA CORPORACIÓ 
MUNICIPAL REUNIDA EN PRIMERA CONVOCATÒRIA DIA  28  DE JUNY DE DOS MIL SETZE 
 
Dia:  28 de juny de 2016. 
Hora: 20 hores trenta minuts 
Lloc saló d’Actes de l’Ajuntament 
 
Hi assisteixen: 
                
Sr. Gabriel Ferrà Martorell                     IPG                  
Sra. M. Immaculada Riera Matas       IPG 
Sr. Francesc Canyelles Marqués         IPG 
Sr. Joan Antoni Planells Rosselló          IPG 
Sr. Toni Marí Ensenyat                           PSIB-PSOE        
Sra. Margarita Martorell Ribot             PP 
Sr. Antonio Deudero Mayans         PP 
 
 
No assisteixen: 
 
Sra. Margalida Morell Martorell           IPG 
Sr. Xavier Adrover Galmés                   PSIB-PSOE 
Sra. Isabel Martín Román                     PSIB-PSOE 
Sr Jesús Esteban Carrascón                 PSIB-PSOE   
 
La Secretaria-Interventora 
 
Margalida Mulet Cañellas 
 
 
 
ORDRE DEL DIA 
 
 

1.- Aprovació actes anteriors ordinari i extraordinari de dia 31-5-2016 
 
 Per unanimitat son aprovades les actes dels plenaris ordinari i extraordinari del 
dia 31-5-2016  
 

2.- Ratificació acord JGL de 21/06/16 Conveni de col·laboració entre 
l'Ajuntament de Puigpunyent i l'Agència Balear de l'Aigua i de la Qualitat Ambiental 
(ABAQUA ) pel subministrament d'aigua. 
 
 Ers procedeix a llegir l’acord de la Junta de Govern Local del dia 21-06-2016, 
que diu: 
 

“ Per part del Senyor Batle es procedeix a llegir l’esborrany del convenia a 
subscriure amb ABAQUA que diu: 



 
CONVENI DE COL·LABORACIÓ ENTRE L’AJUNTAMENT DE PUIGPUNYENT I L’AGÈNCIA 
BALEAR DE L’AIGUA I DE LA QUALITAT AMBIENTAL PEL SUBMINISTRAMENT D’AIGUA. 
 
 
REUNITS  
 
D’una banda, el Sr. Vicenç Vidal i Matas, Conseller de Medi Ambient, Agricultura i 
Pesca i president de l’Agència Balear de l’Aigua i de la Qualitat Ambiental (Abaqua .) 
 
D’una altra, Gabriel Ferrà Martorell, batlle de l’Ajuntament de Puigpunyent. 
 
INTERVENEN 
 
El Sr. Vicenç Vidal i Matas, en nom i representació de l’Agència Balear i de la Qualitat 
Ambiental, facultat pe a la signatura del present conveni, en virtut de les funciones 
que li són pròpies, segons l’assenyalat a l’article 12.1. d) del Decret 100/2015, de data 
18 de desembre, pel qual s’aproven els Estatus de l’Agència Balear de l’Aigua i de la 
Qualitat Ambiental i per acord del Consell d’Administració de data  
 
D’una altra banda, el Sr. Gabriel Ferrà Martorell, en nom i representació de 
l’Ajuntament de Puigpunyent, facultat per a la signatura d’aquest conveni en virtut de 
l’acord adoptat en la sessió de ple de l’Ajuntament de data........................................... 
 
MANIFESTEN. 
 
I.- Que l’Ajuntament de Puigpunyent d’acord amb l’establert a l’article 25.2.c) de la 
Llei 7/1985, de data 2 d’abril, que regula les bases de règim local, i a l’article 29.2.m) de 
la Llei 20/2006, de data 15 de desembre, municipal i de règim local, té les 
competències en “la regulació i gestió de l’abastiment d’aigua potable a domicili “. 
 
II.- Que l’Agència Balear de l’Aigua i d ela Qualitat Ambiental de conformitat amb 
l’establert al Decret 100/2015 de data 18 de desembre, pel qual s’aproven els seus 
Estatuts, és una entitat pública empresarial, adscrita a l’actual Conselleria de Medi 
Ambient, Agricultura i Pesca, que actua en règim de dret privat i dins les competències 
de la comunitat autònoma de les Illes Balears, té, entre d’altres objectes: “la promoció i 
la construcció d’obres de captació d’aigües tant superficials com subterrànies, per 
usos agrícoles, industrials i d’abastiment a les poblacions, com també obres, 
instal·lacions i els serveis comuns a les de captació d’aigües, fins i tot les relatives a la 
seva conducció, potabilització i distribució.” 
 
III.-Que l’Ajuntament de Puigpunyent té problemes per al subministrament d’aigua 
especialment d’aigua durant  dels mesos d’estiu, per la qual ha sol·licitat a l’Agència 
Balear de l’Aigua i de la Qualitat la seva col·laboració per poder garantir el 
subministrament d’aigua. 
 
IV.-Que l’Agència Balear de la Qualitat Ambiental, actualment està en condicions de 
satisfer la demanda d’aigua sol·licitada a traves de les seves fonts de subministrament, 
més concretament, de les instal·lacions Son Pacs (Palma), de manera puntual, sempre 
i quan les disponibilitats de recursos ho permetin. 
 
V.-  Que la col·laboració per a la gestió integral i sostenible de l’aigua a fi de protegir i 
millorar els recursos hídrics i del medi ambient, així com garantir que el subministrament 
d’aigua potable es faci mitjançant un ús sostenible, equilibrat, equitatiu i racional, ha 
d’ésser tractat per amb dues administracions.   
 



Així el Decret 114/1994, de data 22 de novembre, sobre la col·laboració amb les 
corporacions locals en matèria de subministrament a les poblacions, preveu la figura 
del conveni com un dels instruments a través del quals s’ha d’articular  aquesta 
col·laboració. 
 
En atenció amb l’anteriorment exposat, i vist l’interés d’ambdues parts per solucionar el 
problema d’abastiment d’aigua potable actualment existent al municipi de 
Puigpunyent, es voluntat d’aquest l’Ajuntament i d’Abaqua formalitzar un conveni de 
col·laboració que es regirà per les següents  
 
CLÀUSULES 
 
Primera.- Objecte. 
 
L’objecte del present conveni és establir els termes de col·laboració entre l’Agència 
Balear de l’Aigua i de la Qualitat Ambiental i l’Ajuntament de Puigpunyent per garantir, 
de manera puntal, el subministre d’aigua potable al municipi de Puigpunyent.  
 
 
Segona.- Obligacions de l’Agència Balear de l’Aigua i de la Qualitat Ambiental. 
 

1) Subministrar la demanda municipal d’aigua, d’acord amb les necessitats de 
l’Ajuntament de Puigpunyent, de manera puntual, i tenint amb compte  
disponibilitat de recursos de l’Agencia. 
 
El subministrament d’aigua potable es durà a terme des del  les instal·lacions de 
Son Pacs, mitjançant el transport de l’aigua que es realitzarà a través de 
camions cisterna a càrrec de l’Ajuntament de Puigpunyent. 
 
El dipòsit de Son Pacs,  disposa d’un dispensador a traves del qual els camions 
cisterna enviats per l’Ajuntament podran disposar de l’aigua sol·licitada. 
D’aquesta manera,  pel controlar del subministrament de l’aigua als camions 
cisterna, el xofers dels camions disposaran de unes targetes en les quals es 
registrarà el volum d’aigua entregada. 

 
El recinte del dipòsit Son Pacs està obert les 24 hores del dia, sense sigui 
necessari que els xofers dels camions cisterna hagin de disposar de claus o 
altres mecanismes per poder accedir al mateix.  
 
Realitzar els controls de la qualitat de l’aigua subministrada, seguint els criteris 
establerts en RD 140/2003, de data 7 de febrer, pel qual s’estableixen els criteris 
sanitaris de la qualitat de l’aigua de consum humà, desenvolupat pel Decret 
53/2012, de data 6 de juliol, sobre vigilància sanitària de les aigües de consum 
humà. Aquests controls es duran a terme al dipòsit de Son Pacs (Palma.) 
 

2) Comunicar a l’Ajuntament de Puigpunyent, de forma expressa, les aturades en 
el subministrament d’aigua  ales instal·lacions de Son Pacs (Palma), que s’hagi 
de realitzar per motius tècnics, sense que l’Ajuntament de Puigpunyent pugui 
reclamar qualsevol tipus de indemnització per aquest concepte. Així l’Agència 
informarà a l’Ajuntament, a la major brevetat possible, de totes les anomalies 
qui poguessin sorgir amb la possible afectació al normal subministrament 
d’aigua des de les instal·lacions de Son Pacs (Palma.) 

 
Tercera.-  Obligacions de l’Ajuntament de Puigpunyent. 
 



Abonar a l’Agència Balear de l’Aigua i de la Qualitat Ambiental les despeses 
generades pel subministrament d’aigua potable, les quals es fixen a la clàusula quarta 
del present document. 

 
Quarta.- Estructura del preu. 
 
1)Preu.- el preu per m3 serà de  0,70 €/m3 (sense iva), pel mesos de novembre, 
desembre, gener, febrer, març  i abril, i d’ 1 €/m3  (sense iva), pel mesos de maig, juny, 
juliol, agost, setembre, octubre. 

 
2)Facturació .- l’Agència Balear de l’Aigua i de la Qualitat Ambiental facturarà a 
l’Ajuntament de Puigpunyent per mes vençut, dins el deu primers dies del mes següent 
al subministrat. L’Ajuntament de Puigpunyent haurà d’abonar la factura mitjançat 
transferència bancària al n º de c/c ES 41 04872129432000002957 dins els trenta dies 
següents a la data d’emissió de l’esmentada factura. 
 

1) .Formula de revisió.- El preu unitari per m3 , serà revisat anualment, d’acord 
amb la formula: 

 
 
Tn= 0,40   índex energètic n   +0,60.  
                           índex energètic n-1 

 
L’índex energètic correspon a l’índex d’energia que figura en l’índex oficials de 
preus de materials publicats periòdicament pel Ministeri d’Hisenda i 
Administracions Públiques  en el Butlletí Oficial de l’Estat (BOE.) 
 
Sent l’índex “n”: el publicat tres mesos abans del compliment de cada anualitat. 
 
Sent l’índex “n-1”: el publicat a la data de la signatura del conveni. 
 
Tn: índex de revisió de la tarifa que serà el resultat d’aplicar la formula establerta, 
el qual s’aplicarà a partir de cada any desprès de la data de la firma del conveni. 
 
La revisió de la tarifa s’aplicarà anualment a partit de l’any següent a la signatura 
del conveni. 

 
2) Amb independència de l’exposat anteriorment, si per qualsevol circumstància 

durant el termini de vigència del conveni s’establís un preu unificat de l’aigua 
subministrada per l’Agència Balear de l’Aigua i de la Qualitat Ambiental a tota 
l’Illa de Mallorca, el preu a aplicar serà aquest en lloc de l’establert a la 
clàusula quarta.  

 
No obstant això, i en el cas que l’Ajuntament de Puigpunyent no estigués 
d’acord amb el nou preu fixat per tota l’Illa de Mallorca, aquest conveni 
quedarà resolt automàticament.   
 

Cinquena.- Compensació. 
 
L’Agència Balear de l’Aigua i de la Qualitat Ambiental podrà cedir a l’Administració 
de la comunitat autònoma de les Illes Balears els drets de crèdits derivats de l’ 
impagament de les factures per part de l’Ajuntament de Puigpunyent a fi i a efecte 
que es pugui compensar el deute entre les dues administracions. 
 
 
Sisena.- Comissió de seguiment. 



 
Es crearà una comissió de seguiment formada per quatre representants, dos per part 
de l’Agència Balear de l’Aigua i de la Qualitat Ambiental que seran el director gerent i 
el secretari general en virtut del nomenament aprovat pel Consell d’Administració 
d’aquesta entitat de data 18 de juny de 2013, altres dos per l’Ajuntament de 
Puigpunyent, amb les següents funcions: 
 

1) Resolució dels conflictes, que es puguin plantejar entre les parts en quant a 
l’aplicació del conveni. 

 
2) Interpretació del conveni. 

 
3) Gestió i solució dels conflictes en el cas de d’extinció o resolució del conveni. 

 
4) Control i seguiment dels compromisos assumits per l’Agència Balear de l’Aigua i 

de la Qualitat Ambiental i de l’Ajuntament de Puigpunyent. 
 
Setena.- Vigència del conveni. 
 
La vigència d’aquest conveni començarà en la data de la seva signatura,i  la seva 
durada serà de cinc anys. 
 
No obstant això, una vegada transcorregut aquest termini si cap de les parts notifica a 
l’altra, amb un mes d’anticipació com a minin a la data prevista pel seu venciment, la 
seva voluntat de no renovar aquest conveni, aquest es prorrogarà per períodes anuals.   
 
Vuitena.- Causes de Resolució. 
 
Seran causes de resolució del present conveni: 
 

1) el transcurs del seu període de vigència. 
 

2) el mutu acord de les parts. 
 

3) l’ incompliment de les obligacions pactades al mateix. 
 

4)  l’impossibilitat legal o material de continuar amb el seu objecte. 
 

5) l’aprovació d’un preu únic per a l’Illa de Mallorca, sempre i quan l’Ajuntament 
de Puigpunyent no estigui d’acord amb la seva aplicació. Aquest fet donarà 
lloc a què l’Ajuntament de Puigpunyent pugui instar la resolució del conveni.  
 

No obstant això, aquest conveni es resoldrà automàticament per l’impagament per 
part de l’Ajuntament de Puigpunyent de 2 o més factures en els termes establerts a la 
clàusula quarta, sense perjudici de les accions legals pertinents que pugui adoptar 
l’Agència pel cobrament dels imports generats. 
 
Aquesta resolució es farà efectiva sense necessitat de previ avís per part de l’Agència 
Balear de l’Aigua i de la Qualitat Ambiental a l’Ajuntament de Puigpunyent i sense 
necessitat de constituir la comissió de seguiment prevista a la clàusula sisena. 
 
Novena.- Naturalesa i jurisdicció. 
  
El present conveni té naturalesa administrativa, regint per a la seva interpretació i 
desenvolupament l’ordenament jurídic administratiu, amb la expressa submissió de les 
parts a la jurisdicció contenciós administrativa, en el termes que estableix la Llei 
30/1992, de data 26 de novembre, de Règim Jurídic de les Administracions Públiques i 



del Procediment Administratiu Comú, restant fora de l’àmbit d’aplicació el text refós 
de la Llei de Contractes del Sector Públic, aprovat mitjançant el RD Legislatiu 3/2011, 
de data 14 de novembre.  
 
I estant així d’acord les parts amb el contingut del present conveni amb les obligacions 
esmentades al mateix, el subscriuen per duplicat exemplar i al sol efecte, en el lloc i 
data indicats en el seu encapçalament. 
 
 Per part d’aquesta Junta de Govern, i per unanimitat es va acordar: 
 
 PRIMER.- Efectuar l’aprovació de l’esmentat conveni, facultant al Senyor Batle 
per subscriure tots els document necessaris per l’efectivitat del mateix 
   
 SEGON.- Traslladar el present acord a l’Ajuntament plenari, a la primera sessió 
que per aquest es celebri per la seva ratificació si s’escau 
 
           Aquest Ajuntament Plenari, i vist l’informe favorable de la Comissió Informativa 
d’assumptes generals, per unanimitat va acordar: 
 
           PRIMER.- Ratificar-se a l’acord adoptat per la Junta de Govern en data 21-06-
2016 
 
          SEGON.- Notificar el present acord a l’Agència Balear de l'Aigua i de la Qualitat 
Ambiental de la Conselleria d'Agricultura, Medi Ambient i Territori del Govern de les Illes 
Balears pel seu coneixement i efectes oportuns “ 
 
 El Senyor Toni Marí del PSOE demana si es tracta d’un conveni tipus que signa 
ABAQUA amb els Ajuntaments, a lo que li contesta el Senyor Batle que es un conveni 
que es signa a  1niciativa de l’Ajuntament e Puigpunyent. Ja que ABAQUA ven aigua 
canalitzada de la xarxa que té , se li va proposar la possibilita de vendre a Puigpunyent 
aigua a camionades , i aquesta possibilitat obri la porta als Ajuntaments als que no 
arribi la xarxa canalitzada i que a partir d’ara podran signar aquest conveni. 
    
        El Senyor Deudero del PP manifesta que el seu grup votarà a favor com a solució 
immediata, però que hi troba una sèrie de defectes: a pesar`de ser una solució per 
poder gaudir d’aigua que fa falta al municipi a un preu òptim, a la llarga es una 
solució cara, ja que s’ha de sumar al preu de l’aigua el preu del transport. Al repercutir 
el  preu damunt l’usuari, m´hos podem trobar amb que el preu del rebut es dispari, per 
la qual cosa lo mes adients es demanar que arribi la xarxa canalitzada a Puigpunyent 
de la mateixa manera que arriba als pobles de veïnat. 
 
 El Senyor Batle explica que es tracta d’un subministrament puntual ja que es 
pous de Puigpunyent encara tenen capacitat, baldament tinguin un nivell inferior a 
altres anys i un increment de 200 abonats. Les pluges han estat de l’ordre d’un 71% 
inferior durant aquest any, i aquesta aigua que es comprarà es una aigua de bona 
qualitat, neutra que es pot mesclar. Per enguany es recopilarà l’informació i es farà 
una valoració per veure si es necessari la modificació de l’ordenança de la taxa, per 
altra banda, no es tracta d’una solució excessivament cara, ja que els veïns a on 
arriba la xarxa canalitzada a més de pagar el consum de l’aigua, també paguen la 
part proporcional de l’inversió que suposa l’obra de canalització. 
 
 El Senyor Deudero del PP manifesta que la xarxa amb un 80% es va finançar 
amb ajudes comunitàries 
 
 Per últim el Senyor Batle explica que per part de l’Aju7ntament s’estan prenent 
mesures per millorar l’estalvi de l’aigua tals com : Seguiment estricte dels consums, 
revisions de comptadors i fuites i canvi de canalitzacions 



Passada la ratificació de  l’acord  de la JGL de 21/06/16 sobre conveni de 
col·laboració entre l'Ajuntament de Puigpunyent i l'Agència Balear de l'Aigua i de la 
Qualitat Ambiental (ABAQUA ) pel subministrament d'aigua, a votació, aquest es 
ratificat per unanimitat 

 
 

3.- Proposta d'acord que formula el Batle de suport a la candidatura 
internacional de la tècnica constructiva tradicional de la pedra en sec com a 
Patrimoni Cultural Immaterial de la Humanitat 

 
Per part del Senyor Batle es formula la següent proposta d’acord: 
 

 
Proposta d’acord que formula el Batle de suport a la candidatura internacional 

de la tècnica constructiva tradicional de la pedra en sec com a Patrimoni Cultural 
Immaterial de la Humanitat 
 

Exposició de motius 
 

La pedra en sec, a més d’un patrimoni material centrat majoritàriament en les 
construccions que marquen el nostre paisatge rural (marges, parets, barraques, 
camins, etc.), té uns valors immaterials de caràcter cultural únics. Els coneixements i la 
tècnica necessaris per construir-les, els oficis relacionats amb llur construcció, 
manteniment i ús, són alguns elements d’aquest patrimoni immaterial. 
 

És tot aquest patrimoni cultural immaterial que es pretén que sigui declarat 
Patrimoni de la Humanitat per la UNESCO. Amb aquest reconeixement internacional es 
veuria reconeguda la tasca dels nostres avantpassats per conservar i transmetre tota la 
cultura de la pedra en sec i, a la vegada, es contribuiria a mantenir les activitats 
tradicionals lligades a ella i a conservar els valors immaterials. 
 

La candidatura a Patrimoni Cultural Immaterial de la Humanitat és una 
iniciativa de diversos països (Grècia, Xipre, França, Espanya, etc.). Aquesta 
candidatura multinacional està coordinada pel Ministeri d’Educació, Cultura i Esports, 
a nivell de l’Estat, i pel Govern Balear, a nivell de les Illes Balears. El Consell de Mallorca 
és l’entitat que impulsa la candidatura a la nostra illa. 
 

La declaració de Patrimoni de la Humanitat és un repte que han d'assumir tots 
els sectors de la societat mallorquina, des de I'administració fins a totes les formes de la 
societat civil. Per assolir aquest objectiu, són clau la sensibilització, la conscienciació i la 
participació de la ciutadania i de tots els agents socials, així com la implicació de les 
entitats locals. 
 

Es proposa al Ple municipal l’adopció dels acords següents: 
  

Primer – L’Ajuntament de Puigpunyent dóna suport a la candidatura 
internacional i a la seva presentació davant la UNESCO perquè es declari la tècnica 
constructiva tradicional de la pedra en sec com a Patrimoni Cultural Immaterial de la 
Humanitat.  
 

Segon - L’Ajuntament de Puigpunyent participa d’aquesta manera en el procés 
de preparació de la candidatura, i notificarà aquest acord al Departament de Medi 
Ambient del Consell de Mallorca, el qual el trametrà a les institucions que pertoqui 
perquè consti a l’expedient de la candidatura . 
 
 Dita proposta es aprovada per unanimitat 

 



 
4.- Declaració institucional per sol·licitar al Govern Espanyol la declaració del 

corredor de migració de cetacis de la demarcació marina Llevantí-Balear com a zona 
d'especial protecció d'importància pel mediterrani (ZEPIM) del conveni de Barcelona i 
sol·licitar l'aplicació d'un règim preventiu de protecció en aquesta àrea i mesures de 
reducció del soroll submarí 

 
Es procedeix a llegir la declaració institucional per sol·licitar al Govern Espanyol 

la declaració del corredor de migració de cetacis de la demarcació marina Llevantí-
Balear com a zona d'especial protecció d'importància pel mediterrani (ZEPIM) del 
conveni de Barcelona i sol·licitar l'aplicació d'un règim preventiu de protecció en 
aquesta àrea i mesures de reducció del soroll submarí que diu: 

  
 
DECLARACIÓ INSTITUCIONAL PER SOL·LICITAR Al GOVERN ESPANYOL LA 

DECLARACIÓ DEL CORREDOR DE MIGRACIÓ DE CETACIS DE LA DEMARCACIÓ MARINA 
LLEVANTÍ-BALEAR COM A ZONA D'ESPECIAL PROTECCIÓ D'IMPORTÀNCIA PEL 
MEDITERRANI (ZEPIM) DEL CONVENI DE BARCELONA I SOL·LICITAR L’APLICACIÓ D’UN 
RÈGIM PREVENTIU DE PROTECCIÓ EN AQUESTA AREA I MESURES DE REDUCCIÓ DEL 
SOROLL SUBMARÍ 
 

El problema de la contaminació acústica submarina existeix des de fa temps 
però, lamentablement, el nivell de soroll submarí s'ha agreujat enormement en les 
últimes dècades a causa de la creixent interferència humana en els ecosistemes 
marins, posant en risc la supervivència de les poblacions de fauna marina, 
especialment de cetacis. 
 

El recent informe "Visió general dels punts negres de soroll submarí a l'àrea 
ACCOBAMS,Parteix I - Mar Mediterrani" (títol original:”Overview of the Noise Hotspots in 
the ACCOBAMS Area, Part I - Mediterranean Sigui”), realitzat per destacats científics de 
França, Itàlia, Suïssa i els EUA, i afavorit per l'Acord sobre la Conservació dels Cetacis en 
el Mar Negre, el Mar Mediterrani i la Zona Atlàntica Contigua (ACCOBAMS, en les seves 
sigles angleses), adoptat a Mònaco el 24 de novembre de 1996 i ratificat per Espanya 
el 2 de febrer de 1999, ha realitzat, per vegada primera, un mapa que mostra, en tota 
la conca del mar Mediterrani, la densitat de les principals fonts de soroll submarí 
antropogènic: ports i marines; proyectes industrials (incloses les instal·lacions de petroli i 
producció de gas i els parcs eòlics offshore); l'exploració sísmica comercial i científica; i 
els exercicis militars, i la seva evolució en el període 2005-2015. 

 
Segons l'informe, és particularment preocupant l'augment que s'ha produït en el 

citat període d'estudi de les activitats d'adquisició sísmica (sondejos acústics) sobretot 
en relació amb les exploracions per a la cerca de jaciments de petroli i gas en el subsòl 
marí en les quals s'utilitzen canons d'aire comprimit d'alta pressió (airguns). Aquests 
generen un tipus d'explosió amb els quals emeten ones acústiques d'enorme intensitat i 
freqüència que provoquen un nivell de soroll en el medi marí de 10.000 vegades a 
100.000 vegades major que el motor d'un avió de reacció. El nivell sonor generat dobla 
el llindar del dolor en l'ésser humà. Els polsos d'aire comprimit produeixen danys 
fisiològics irreversibles en cetacis, tortugues, peixos, invertebrats i fins i tot la seva mort.  

 
En aquest concret grup d'activitats es troben els projectes d'exploració 

d'hidrocarburs que diverses empreses del sector petrolier (Spectrum Geo Limited, 
Services Petroliers Schlumberger, Repsol, Cairn Energy) pretendre dur a terme en la 
demarcació marina llevantí-balear del Mediterrani als quals la societat i l'Aliança Mar 
Blava s'oposen frontalment. Així, mentre que en 2005, un 3,8% de la superfície del 
Mediterrani es va veure afectada per l'ús de sondejos acústics amb airguns, en 2013 
aquest percentatge havia augmentat fins al 27%. 
 



La conclusió principal del citat informe és que un significatiu nombre d'àrees 
dins de la conca mediterrània sofreixen una acumulació d'activitats productores de 
soroll submarí d'origen antropogènic, són els denominats “punts negres de soroll 
submarí”. El que és encara pitjor, molts d'aquests punts negres se superposen amb 
importants hàbitats de cetacis. 

 
Gràcies a l'anàlisi realitzada, els científics van ser capaços de revelar diversos 

focus de contaminació acústica submarina que se superposen amb àrees que són 
d'especial importància per a les espècies de mamífers marins susceptibles al soroll, i/o 
àrees que ja estan declarades àrees protegides o propostes pel ACCOBAMS. D'acord 
amb l'informe, aquests hàbitats de cetacis importants inclouen el Santuari de Mamífers 
Marins de Pelagos en el Mar de Ligúria, l'estret de Sicília, i parts de la Fossa Hel·lènica, 
així com les aigües entre les illes Balears i Espanya continental, on s'acumulen les 
activitats productores de soroll. El risc per als animals marins en tals àrees és, per tant, 
molt alt, ja que estan exposats a nivells de soroll acumulatius i sinèrgics, i per tant, 
sotmesos a un fort nivell d'estrès fisiològic. 

 
En efecte, a l'àrea marina localitzada entre les costes de les Illes Balears, 

Catalunya i la Comunitat Valenciana existeix un corredor migratori de cetacis de gran 
valor ecològic doncs és de fonamental importància per a la supervivència d'aquests 
mamífers marins en el Mediterrani Occidental. 

 
Diversos estudis, com el denominat “Projecte Mediterrani per a la identificació 

de les Àrees d'Especial Interès per a la Conservació dels Cetacis en el Mediterrani 
Espanyol” (d'ara endavant: “Projecte Mediterrani”), incideixen en la necessitat de 
protegir aquesta zona per concentrar gran diversitat d'espècies de cetacis i per ser 
d'especial rellevància com a zona de pas migratori del rorqual comú cap a les seves 
àrees de cria i alimentació en el nord del Mediterrani. 

 
El citat estudi, “Projecte Mediterrani”, va ser fruit del Conveni realitzat en 1999 

entre el Ministeri de Medi Ambient i la Universitat de València, Universitat de Barcelona i 
Universitat Autònoma de Madrid. L'estudi va ser finalitzat l'any 2002 i publicat en 2004. 
Entre les seves conclusions, proposa una sèrie d'Àrees d'Especial Interès per als cetacis 
en el Mediterrani Espanyol. 

 
Referint-se a les Illes Balears, es proposen 3 àrees contigües a sistemes terrestres 

(costa nord de Mallorca i costa nord de Menorca i canal de Menorca, sud-est de 
Mallorca i Cabrera i Sud de Formentera) com a Llocs d'Importància Comunitària (LIC, 
Directiva 92/43/CEE "Hàbitats"). I, d'altra banda, també proposa una àrea (Àrea 13) 
com a Zona Especialment Protegida d'Importància pel Mediterrani (ZEPIM) del Conveni 
de Barcelona, per ser una ruta migratòria de cetacis enfront de les costes de 
Catalunya, Comunitat Valenciana i Illes Balears. 

 
El corredor encara pitjor, molts d'aquests punts negres se superposen amb 

importants hàbitats de cetacis. 
 
Gràcies a l'anàlisi realitzada, els científics van ser capaços de revelar diversos 

focus de contaminació acústica submarina que se superposen amb àrees que són 
d'especial importància per a les espècies de mamífers marins susceptibles al soroll, i/o 
àrees que ja estan declarades àrees protegides o propostes pel ACCOBAMS. D'acord 
amb l'informe, aquests hàbitats de cetacis importants inclouen el Santuari de Mamífers 
Marins de Pelagos en el Mar de Ligúria, l'estret de Sicília, i parts de la Fossa Hel·lènica, 
així com les aigües entre les illes Balears i Espanya continental, on s'acumulen les 
activitats productores de soroll. El risc per als animals marins en tals àrees és, per tant, 
molt alt, ja que estan exposats a nivells de soroll acumulatius i sinèrgics, i per tant, 
sotmesos a un fort nivell d'estrès fisiològic. 

 



En efecte, a l'àrea marina localitzada entre les costes de les Illes Balears, 
Catalunya i la Comunitat Valenciana existeix un corredor migratori de cetacis de gran 
valor ecològic doncs és de fonamental importància per a la supervivència d'aquests 
mamífers marins en el Mediterrani Occidental. 

 
Diversos estudis, com el denominat “Projecte Mediterrani per a la identificació 

de les Àrees d'Especial Interès per a la Conservació dels Cetacis en el Mediterrani 
Espanyol” (d'ara endavant: “Projecte Mediterrani”), incideixen en la necessitat de 
protegir aquesta zona per concentrar gran diversitat d'espècies de cetacis i per ser 
d'especial rellevància com a zona de pas migratori del rorqual comú cap a les seves 
àrees de cria i alimentació en el nord del Mediterrani. 

 
El citat estudi, “Projecte Mediterrani”, va ser fruit del Conveni realitzat en 1999 

entre el Ministeri de Medi Ambient i la Universitat de València, Universitat de Barcelona i 
Universitat Autònoma de Madrid. L'estudi va ser finalitzat l'any 2002 i publicat en 2004.  

 
Entre les seves conclusions, proposa una sèrie d'Àrees d'Especial Interès per als 

cetacis en el Mediterrani Español. 
 
Referint-se a les Illes Balears, es proposen 3 àrees contigües a sistemes terrestres 

(costa nord de Mallorca i costa nord de Menorca i canal de Menorca, sud-est de 
Mallorca i Cabrera i Sud de Formentera) com a Llocs d'Importància Comunitària (LIC, 
Directiva 92/43/CEE "Hàbitats"). I, d'altra banda, també proposa una àrea (Àrea 13) 
com a Zona Especialment Protegida d'Importància pel Mediterrani (ZEPIM) del Conveni 
de Barcelona, per ser una ruta migratòria de cetacis enfront de les costes de 
Catalunya, Comunitat Valenciana i Illes Balears. 

 
El corredor de cetacis que es proposa com ZEPIM, segons estudis publicats, 

abasta zones de productivitat primària. Per tant és essencial perquè el rorqual comú 
(Balaenoptera physalus) pugui dirigir-se a la primavera al mar de Ligúria a alimentar-se 
de krill i, després, a la tardor, retornar pel mateix corredor, per dispersar-se pel sud-est 
d'Espanya i el nord d'Àfrica. El mar de Ligúria ha estat declarat com a santuari per a 
cetacis ("Santuari Pelagos") i és l'única reserva marina internacional mundial. 
 

En aquesta mateixa àrea, a més del rorqual comú, hi ha estudis que indiquen la 
presència d'altres cetacis que no es regeixen per pautes migratòries definides, com el 
Cap d’olla negra d’aleta llarga (Globicephala melaena), el Cap d’olla gris (Grampus 
griseus), el catxalot (Physeter macrocephalus), el Zífid de Cuvier (Ziphius cavirostris) i els 
dofins mular (Tursiops truncatus) i ratllat (Stenella coeruleoalba), aquests últims 
abundants. 

 
Totes les espècies citades s'inclouen en l'Annex II del Protocol sobre Zones 

Especialment Protegides i Diversitat Biològica en el Mediterrani del Conveni de 
Barcelona i, també, en l'Annex IV de la Directiva 92/43/CEE "Hàbitats", la qual cosa 
implica que tant les Parts contractants del Conveni citat, com els països membres de la 
Unió Europea, han d'establir mesures estrictes per vetllar per la seva protecció i 
conservació. 
 

Espanya és, des de 1976, Part contractant del Conveni per a la protecció del 
mar Mediterrani contra la contaminació (Conveni de Barcelona), fet en aquesta ciutat 
el 16 de febrer d'aquest any (BOE de 21 de febrer de 1978). Aquest Conveni el nom de 
"Conveni per a la protecció del medi marí i la regió costanera del Mediterrani" a partir 
de les “Esmenes al Conveni" adoptades a Barcelona el 10 de juny de 1995 (BOE de 14 
de juliol de 2004). 
 



A l'octubre de 1999, en el marc del Conveni de Barcelona i per Decisió de la 
Comissió Europea, entra en vigor el Protocol sobre Zones Especialment Protegides i 
Diversitat Biològica en el Mediterrani pel qual s'estableixen la llista de ZEPIM. 

 
El mandat establert pel Centre d'Activitat Regional per a Àrees Especialment 

Protegides del Conveni de Barcelona insta als Estats a crear ZEPIM i a protegir i 
gestionar adequadament les àrees d'especial importància per als cetacis, segons 
recull el seu Pla per a la Conservació de Cetacis en el mar Mediterrani. 

 
Totes les dades científiques aportades anteriorment justifiquen i fan 

recomanable la declaració com ZEPIM del Corredor de Migració Cetacis que es va 
proposar en el citat "Projecte Mediterrani", ja que aquest actuaria com a zona 
protegida per evitar impactes sobre les seves poblacions tant les sedentàries com 
sobre les quals migren i retornen del mar de Ligúria. 

 
A més de l'indubtable valor ecològic i científic de l'esmentat corredor, cal 

recordar que sobre el mateix pengen greus amenaces doncs un gran percentatge de 
l'àrea de prospecció dels projectes de prospeccions d'hidrocarburs de les companyies 
Spectrum Geo Limited en el mar Balear i Services Petroliers Schlumberger en el golf de 
León se superposa espacialment amb la part nord del citat Corredor de Migració de 
Cetacis, la qual cosa afegeix un element d'extrema gravetat al negatiu impacte 
ambiental d'aquests projectes de sondejos acústics. La declaració i gestió d'aquest 
ZEPIM correspon al Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi ambient (MAGRAMA), ja 
que l'àmbit marí que abasta no té cap continuïtat ecològica amb un espai natural 
terrestre objecte de protecció. 

 
Tant l'Aliança Mar Blava (plataforma inter-sectorial de les Illes Balears de més de 

90 membres constituïda per Administracions públiques (Govern Balear, Consells Insulars 
de Formentera, Eivissa, Menorca i Mallorca, i diversos ajuntaments d'Eivissa, Formentera 
i Menorca)); entitats de sectors econòmics potencialment afectats per aquests 
projectes d'exploració i posterior explotació d'hidrocarburs, com el turisme, la pesca o 
el nàutic; organitzacions socials i ecologistes; sindicats i institucions públiques i privades, 
com la Conselleria de Medi ambient, Agricultura i Pesca del Govern balear, han 
sol·licitat en diverses ocasions al MAGRAMA la declaració d'aquest Corredor de 
Migració de Cetacis com ZEPIM del Conveni de Barcelona. 

 
El passat 21 de desembre el MAGRAMA va confirmar a l'Aliança Mar Blava, en 

el transcurs d'una reunió amb la Directora General de Sostenibilitat de la Costa i el Mar, 
que s'hi havia ja iniciat oficialment el procediment de declaració del Corredor de 
Migració de Cetacis que discorre entre les Illes Balears i la costa peninsular com ZEPIM 
davant el Conveni de Barcelona. D'igual manera, en aquestes mateixes dates, la titular 
del MAGRAMA, Isabel García Tejerina, va comunicar per escrit a la Conselleria de 
Medi ambient, Agricultura i Pesca del Govern Balear que “acollim favorablement la 
proposta d'aquesta Administració per declarar una ZEPIM en aquesta zona d'estudi del 
Projecte Mediterrani, la viabilitat del qual analitzarem juntament amb el Secretariat del 
Conveni de Barcelona”. 
 

En virtut de tota aquesta informació i considerant que el progressiu 
agreujament del nivell de soroll submarí en les últimes dècades en el Mediterrani, a 
causa de la creixent interferència humana en els ecosistemes marins, posa en risc la 
supervivència de les poblacions de fauna marina, especialment les dels cetacis, com 
s'evidencia en estudis científics recents, com el titulat "Visió general dels punts negres 
de soroll submarí a l'àrea ACCOBAMS, Part I - Mar Mediterrani", promogut per 
ACCOBAMS. 
 

Considerant que aquesta amenaça també ha estat reconeguda pel Govern 
espanyol, com a membre del ACCOBAMS. 



Considerant que en el citat informe es corrobora la necessitat urgent d'adoptar 
mesures per establir un registre de dades transparent sobre les fonts de soroll 
antropogènic en el Mediterrani i per prendre mesures per reduir el problema de la 
contaminació acústica submarina. 

 
Considerant que un significatiu nombre d'àrees dins de la conca mediterrània 

amb importants hàbitats de cetacis sofreixen una acumulació d'activitats productores 
de soroll submarí d'origen antropogènic. 
 

Considerant que un d'aquests “punts negres” de soroll submarí és el Corredor 
de Migració de Cetacis de l'àrea marina localitzada entre les costes de les Illes Balears, 
Catalunya i la Comunitat Valenciana, entre el golf de València i el golf de León. 
Considerant, a més, que aquest Corredor de Migració de Cetacis es troba seriosament 
amenaçat pels projectes de prospeccions de les companyies Spectrum Geo Limited 
en el mar Balear i Services Petroliers Schlumberger en el golf de León, així com pels 
permisos de recerca “Nord-est 1” a “Nord-est 12” sol·licitats per la companyia 
petroliera Cairn Energy en el golf de León, la superfície d'actuació del qual se solapa 
espacialment en gran manera amb la part nord del citat Corredor de Migració de 
Cetacis, la qual cosa generaria un impacte ambiental crític i irreversible sobre aquestes 
poblacions. 
 

Considerant que aquest Corredor de Migració de Cetacis va ser proposat com 
a Zona Especialment Protegida d'Importància pel Mediterrani (ZEPIM) del Conveni de 
Barcelona en l'estudi científic desenvolupat baix el “Projecte Mediterrani per a la 
identificació de les Àrees d'Especial Interès per a la Conservació dels Cetacis en el 
Mediterrani Espanyol” del Ministeri de Medi ambient. 

 
Considerant que el Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi ambient ha donat 

ja els primers passos administratius per a la declaració com ZEPIM d'aquest espai. 
 
Tenint en compte el suport explícit de la Comissió Europea cap a aquesta 

iniciativa per a la designació d'una nova ZEPIM en el corredor mediterrani, en 
considerar-ho “de gran importància per a la protecció de les espècies marines i per 
avançar cap al compliment dels compromisos internacionals en matèria de protecció 
de la biodiversitat marina", com consta expressament en l’escrit de data 23 de 
novembre de la Direcció general de Medi ambient de la Comissió Europea a la 
Conselleria de Medi ambient, Agricultura i Pesca del Govern Balear i en la qual la 
Comissió expressa la seva confiança en què "en línia amb els resultats i propostes del 
projecte d’identificació de les àrees d’especial interès per a la conservació dels 
cetacis en el Mediterrani espanyol, i a la vista de la importància d’aquest corredor per 
a nombroses espècies de cetacis, Espanya proposi pròximament la seva declaració 
com ZEPIM". 

 
Considerant que el Parlament Balear a la seva sessió plenària del 16 de Febrer 

de 2016 va aprovar de forma unànime una Declaració Institucional en el mateix sentit i 
amb les mateixes demandes que a la present es plantegen. 
 

Per tot això, el ple de l’Ajuntament de Puigpunyent es compromet a: 
 

1. Instar al Govern espanyol al fet que Espanya proposi oficialment al Conveni 
de Barcelona la declaració com a Zona Especialment Protegida d'Importància pel 
Mediterrani (ZEPIM) el ja citat Corredor de Migració de Cetacis de l'àrea marina 
localitzada entre les costes de les Illes Balears, Catalunya i la Comunitat Valenciana; en 
aquest sentit aquest Parlament valora positivament els passos inicials que amb aquest 
objectiu ha emprès recentment el Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi ambient. 

 



2. Instar al Ministeri d'Agricultura, Alimentació i Medi ambient a, en 
conseqüència amb la seva actuació referida en el punt anterior, adoptar i aplicar de 
forma immediata en aquesta àrea un rigorós règim de protecció preventiva que 
comporti l'adopció de mesures estrictes de gestió de les activitats potencialment 
productores de soroll submarí a la zona. 

 
3. En coherència amb l'anterior, instar al Govern espanyol a: 

 
a. l'aprovació d'una moratòria d'efecte immediat a la presentació de noves 

sol·licituds de permisos de recerca, exploració i explotació d'hidrocarburs així com de 
projectes d'exploració d'hidrocarburs en el Mediterrani espanyol, 
 

b. la terminació i arxivament definitiu dels expedients en tramitació de permisos 
de recerca d'hidrocarburs de Cairn Energy en el golf de León (denominats “Nord-est 1” 
a “Nord-est 12”) així com els de projectes d'exploració d'hidrocarburs de Spectrum 
Geo Limited en el mar Balear i de Services Petroliers Schlumberger en el golf de León. 
 

4. Sol·licitar al Govern espanyol l'adopció d'un pla de reducció dels nivells de 
contaminació acústica submarina en el Mediterrani espanyol i establir un registre de 
dades transparent sobre les fonts de soroll antropogènic en aquest mar, el qual és, al 
seu torn, part del Pla d'Acció actual de la Directiva Marco sobre l'Estratègia Marina de 
la Unió Europea. 
 

Es donarà constància d'aquesta Declaració Institucional al ACCOBAMS, al 
Conveni de Barcelona, a la Comissió Europea, al Govern espanyol, al Govern balear, a 
la Generalitat de Catalunya, a la Generalitat de València i a l'Aliança Mar Blava 

 
El Senyor Deudero del PP manifesta que per la seva part s’abstindrà perquè de 

vegades aquestes declaracions no han estat contrastades tècnicament 
 
Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada amb els vots  favorables 

del Sr. Gabriel Ferrà Martorell , Sra. M. Immaculada Riera Matas,  Sr. Francesc Canyelles 
Marqués i Sr. Joan Antoni Planells Rosselló de IPG , Sr. Toni Marí Ensenyat del                           
PSIB-PSOE  i Sra. Margarita Martorell Ribot  del PP i l’abstenció del Sr. Antonio Deudero 
Mayans del PP 

 
5.- Moció adhesió Aliança Mar Blava 

 
           Es procedeix a llegir la : 
 

DECLARACIÓ D'ADHESIÓ A l'ALIANÇA MAR BLAVA 
 

En l'actualitat, diverses companyies tenen interès a extreure petroli i gas en el 
subsòl marí, en aigües profundes del nostre entorn, en la demarcació llevantí-balear. 
 

Són projectes perillosos com el qual va provocar el major abocament de cru de 
la història: el de la plataforma petrolífera Deepwater Horizon de British Petroleum en el 
golf de Mèxic, el 20 d'abril de 2010, un desastre mediambiental els perniciosos efectes 
del qual perduraran durant dècades. 
 

La societat balear en el seu conjunt i totes les institucions triades 
democràticament que la representen han manifestat unànimement la seva 
preocupació i el seu rotund rebuig a l'exploració i explotació d'hidrocarburs en el 
Mediterrani ja que els proyectes de prospeccions petrolíferes posen en risc el fràgil 
equilibri ecològic de la zona i als sectors econòmics que vertebren el territori de les Illes 
Balears com el turisme, la pesca o l'agricultura. 
 



Així, el passat dia 14 d'octubre, el Parlament balear va aprovar de forma 
unànime una Proposició No de Llei instant al Govern de l'Estat a aprovar una llei 
específica per declarar l'àrea marítima estatal del Mediterrani espanyol com a Zona 
Lliure de Prospeccions i Activitats d'Extracció i Explotació d'Hidrocarburs, i també al 
febrer del 2016 aquest mateix parlament unànimament va instar la Govern de l´Estat a 
la declaració de la “ Zona de Especial Protección de Importancia del Mediterráneo “ 
(ZEPIM) Aquests històrics acords unànimes del Parlament son la manifestació més 
avançada, de moment, del rotund rebuig a aquests projectes per part de la societat 
balear i de les institucions que la representen. 
 

Un dels agents més actius en la lluita contra aquests projectes és l'Aliança Mar 
Blava, una plataforma intersectorial de les Illes Balears que el seu objectiu és parar 
definitivament els projectes de prospeccions d'hidrocarburs en el Mediterrani espanyol. 
 

Està constituïda per administracions públiques (Govern balear, els quatre 
Consells insulars i diversos ajuntaments de les illes), organitzacions i entitats de Sectors 
econòmics potencialment afectats per aquests projectes com el turisme, la pesca, 
l'agricultura o la navegació, organitzacions socials i ecologistes, sindicats i institucions 
públiques i privades. Actualment compta amb més de 80 membres i amb el suport 
addicional de diverses organitzacions d'àmbit internacional. 
 

Aquests projectes petrolífers tindrien una afecció molt negativa sobre 
l'economia dels territoris que es veuen afectats. Les Illes Balears així com les altres 
CC.AA. ribereñas del Mediterrani són zones eminentment turístiques, sent el turisme la 
seva principal indústria i per tant l'eix central de la seva economia. 
 

Des del punt de vista mediambiental, el seu impacte potencial seria també 
molt negatiu, tant en les seves fases prèvies (adquisició sísmica) com en les posteriors 
(perforacions exploratòries i extracció comercial). Atès que el Mediterrani és un mar 
tancat, en cas d'un accident en una plataforma petrolífera o en el transport 
d'hidrocarburs,els abundants corrents, profundes i superficials, pròpies d'aquest mar, 
traslladarien la contaminació amb facilitat d'una zona a una altra, multiplicant els seus 
efectes negatius sobre els seus rics ecosistemes i la seva variada i notable fauna i flora. 
 

Moltes de les espècies que habiten aquests ecosistemes estan protegides per 
un ampli ventall de legislació autonòmica, estatal, europea i internacional. 
 
  A mesura que augmenta el coneixement científic del Mediterrani, més 
s'evidencia la seva extraordinària importància mediambiental, i més es ratifica la 
necessitat d'incrementar la seva protecció. Aquesta protecció és urgent doncs els 
proyectes de prospeccions que s'estan tramitant es durien a terme coincidint 
espacialment amb zones protegides o en vies de protecció. 
 

D'altra banda, actualment no té cap sentit seguir buscant nous jaciments de 
combustibles fòssils ja que el Panell Intergovernamental sobre Canvi Climàtic de 
Nacions Unides ha deixat ben clar que, si volem evitar els efectes d'un canvi climàtic a 
gran escala, hauríem de deixar sense cremar una gran part de les reserves disponibles 
de combustibles fòssils, per no disparar les emissions a l'atmosfera de diòxid de carboni 
(CO2), el principal gas d'efecte hivernacle. 
 

La ciutadania, afortunadament, és cada vegada més conscient d'aquesta 
situació. 
 
  Així, en les conclusions del sondeig internacional World Wide Views Climate and 
Energy (promogut per l'ONU i pel govern francès de cara al cim sobre canvi climàtic 
Celebrada a París al desembre de 2015) es mostra que el 69,23% dels espanyols 



advoca per "suspendre definitivament l'exploració de totes les reserves de 
combustibles fòssils". 
 

Perpetuar l'insostenible model energètic actual, basat fonamentalment en el 
consum de combustibles fòssils, explotant nous jaciments d'hidrocarburs en el 
Mediterrani, agreujant així el problema del canvi climàtic, no va aportar tampoc 
solucions significatives a la nostra dependència del petroli. En canvi tenim sense 
aprofitar un gran potencial energètic renovable propi de les nostres latituds així com 
en la millora de la nostra eficiència energètica, per la qual cosa és imprescindible i 
urgent fer una aposta ferma i progressiva cap a un nou model energètic eficient, 
intel·ligent i 100% renovable com a solució sostenible i definitiva. 
 

Tenint en compte totes les raons anteriorment exposades, el Ple de l'Ajuntament 
de Puigpunyent, manifesta la seva: 
 

1.-Oposició a tots els projectes d'exploració d'hidrocarburs, en qualsevol de les 
seves fases, a l'entorn de les Illes Balears. 
 

2.- Adhesió a l'Aliança Mar Blava, una plataforma intersectorial de les Illes 
Balears que el seu objectiu és parar definitivament els projectes de prospeccions 
Petrolíferes actualment en tramitació, aconseguir la declaració per Llei del Mediterrani 
Espanyol com a zona lliure de prospeccions d'hidrocarburs i preservar la riquesa 
ambiental que fa de les Illes Balears un lloc únic, així com l'ocupació, el benestar 
ciutadà i els drets de les generacions futures a disposar d'un medi ambient sa. 
Puigpunyent,15 de juny de 2016 
 

Passada la proposta a votació, aquesta es aprovada amb els vots  favorables 
del Sr. Gabriel Ferrà Martorell , Sra. M. Immaculada Riera Matas,  Sr. Francesc Canyelles 
Marqués i Sr. Joan Antoni Planells Rosselló de IPG , Sr. Toni Marí Ensenyat del                           
PSIB-PSOE  i Sra. Margarita Martorell Ribot  del PP i l’abstenció del Sr. Antonio Deudero 
Mayans del PP 

 
 
 
            6.-  Decrets de Batllia del 170 al  192/2016 
            
Per part del Senyor Deudero es fan les següents observacions al : 
 
DECRET DE BATLIA NÚMERO 0167/2016 
 
 
556 Mundiagua 504 29-04-16 216,25 Treballs xarxa aigua 
557 Mundiagua 503 29-04-16 689,06 Treballs xarxa aigua 
558 Mundiagua 498 28-04-16 355,84 Reparacions xarxa aigua 
555 Mundiagua 505 29-04-16 1362,94 Material xarxa aigua 
554 Mundiagua 506 29-04-16 457,84 Treballs realitzats 
553 Mundiagua 510 29-04-16 722,20 Treballs xarxa aigua 
559 Mundiagua 500 28-04-16 137,60 Treballs xarxa aigua 
560 Mundiagua 501 28-04-16 1809,80 Treballs xarxa aigua 
 
 
          Donada la gran quantitat de factures que es paguen a l’empresa Mundiagua , 
seria  mes convenient efectuar un procés de concurs per donar cobertura a aquest 
servei 
 
            7.-  Control de l’equip de govern , actes de la Junta de Govern Local dels dies  
5, 17 i 26  de maig i 2 i 9 de juny  de 2016 



                  
 
 
 Per part del Senyor Toni Marí del PSIB-PSOE es fan les següents preguntes: 
 
                 De l’acta del dia 5 de maig si  la convocatòria que ha de regir el procés 
selectiu per a constituir, una borsa de feina de personal laboral temporal d’operari/ària 
de residus sòlids urbans es per personal del parc verd, a lo que li contesta el Senyor 
Batle que no, que es per fer substitucions del personal de residus 
 
             De l’acta del dia 17 de maig: 
 
           Primer.-  Com es troba el procediment de les proves per la creació del bolsí de 
Administratiu, a lo que li contesta el senyor Batle que pendent de designació de 
tribunal per part del CIM 
 
          Segon.- De l’expedient de catalogació de ca perillós qui va ser el tècnic, a lo 
que li contesta el senyor Batle que el Policia Local 
 
           De l’acta del dia 26 de maig, quant s’estableix el preu de les hores 
extraordinàries que amb caràcter excepcional realitza el personal de manteniment, 
demana quins son aquest treballs de caràcter excepcional, a lo que li contesta el 
senyor Batle que bàsicament les hores de muntatge de la fira 
 
            De l’acta del dia 2 de juny demana el motiu de la creació del bolsí de 
treballadora familiar, contestant-li el senyor Batle que és a proposta del treballador 
social i perquè tots els departaments de l’Ajuntament comptin amb bolsins per 
substitucions ( vacances, malalties, etc ) 
 
      Per part del Senyor Deudero es fan les següents preguntes: 
 
     De l’acta 5 de maig quin es el motiu de la sol·licitud de l’Escola de Ball de Galilea, 
contestant-li el Senyor Batle que la seva inscripció al Registre d’Associacions Veïnals 
 
     També demana si s’han  reclamat les despeses de neteja de la Carrera  Mallorca 
312   Giant - Taiwan 2016, a lo que el senyor Batle li contesta que sí, i que a mes s’ha fet 
una reunió per parlar de les deficiències ocasionades amb motiu d’aquesta cursa 
  
     De l’acta del dia 17 de maig demana quines obres es faran a la pista poliesportiva, 
contestant-li el senyor Joan Planells  que es tracta de l’acondicionament de les 
mateixes, que es començaran en breus dates i que seran entregades dins el mes de 
juliol 
 
     
  8.- Torn d’urgència 
 
     Per unanimitat es declarada d’urgència i inclòs a l’ordre del dia el següent punt: 
 
     Designació de representant de l’Ajuntament a la Mancomunitat de Tramuntana 
 
    Vist l’escrit de la Mancomunitat de Tramuntana pel qual es sol·licita d’aquest 
Ajuntament la designació formal d’un representant titula i un suplent per formar part 
d’aquesta Mancomunitat, per part d’aquest Ajuntament i amb els vots favorables del 
Sr. Gabriel Ferrà Martorell , Sra. M. Immaculada Riera Matas,  Sr. Francesc Canyelles 
Marqués i Sr. Joan Antoni Planells Rosselló de IPG , i les abstencions del Sr. Toni Marí 
Ensenyat del PSIB-PSOE  i Sra. Margarita Martorell Ribot i Sr. Antonio Deudero Mayans 
del PP, es va acordar: 



       Primer.- Designar com representats d’aquest Ajuntament a : 
     
      Sr. Gabriel Ferrà Martorell, Batle President, com Titular 
      Sra. Margalida Morell Martorell, 1er Tinent de Batle, com Suplent 
 
      Segon.- Notificar el present acord a la Mancomunitat de Tramuntana pel seu 
coneixement i efectes oportuns 
 
        
            9- Precs i Preguntes 
 
            A les preguntes efectuades pel Senyor Toni Marí del PSIB-PSOE sobre els saldos 
bancaris de l’Ajuntament i les despeses de manteniment de Son Falcó, explica el 
Senyor Batle que donat la manca d’administratiu comptable en aquest moments, se li 
entregaran al proper plenari 
  
         A la pregunta efectuada pel Senyor Toni Marí del PSIB-PSOE sobre la gestió del 
punt verd, li contesta el Senyor Batle que el contracte que s’ha subscrit amb l’empresa 
es de vuit mesos. També que vol agrair la feina que ha fet el Senyor Jaume Ripoll que 
durant tants d’anys s’ha cuidat del punt verd. 
 
       A partir d’ara explica el senyor Batle, que desapareixeran les targetes, i haurà un 
horari, però es compensarà amb un millor control 
 
       El Senyor Toni Marí demana fins a quin punt es compatible aquest sistema amb el 
voluntariat que s’ha fet fins ara, a lo que li contesta el Senyor Batle que la mateixa 
empresa farà una feina educadora, i que així mateix existirà una zona d’intercanvi 
 
      També demana el Senyor Toni Marí com quedaran els punt d’aportació en rústic, a 
lo que li contesta el senyor Batle que igual que fins ara 
 
    Demana el Senyor Toni Marí qui ha format part del tribunal de auxiliar administratiu, 
contestant-li el senyor  Batle que a esta un tribunal compost per funcionaris ni un 
representant de l’EBAP 
 
   Així mateix per part del Senyor Batle es fa una explicació sobre l’adjudicació del Bar 
del Poliesportiu al que han optat dues empreses  
 
    Per part del Senyor Deudero del PP , i en relació a les darreres eleccions generals , 
manifesta la seva decepció en relació al PSOE, ja que l’esmentat partit no ha complit 
amb els pactes que es varen fer en relació a l’estalvi de despeses electorals, 
contestant-li el Senyor Toni Marí, que no es cert que s’hagi incomplint.  
  
   En relació a la política municipal, manifesta el Senyor Deudero que ja fa un any de 
les eleccions locals, eleccions en les que el PP va optar pel compromís de que 
governes la força mes votada. Des de llavors, el PP ha fet una oposició constructiva, 
amb una idea de lleialtat cap al poble. Manifesta el Senyor Deudero sentir-se orgullós 
de ser del PP, i que quedi constància clara que entre el PP i l’equip de govern no hi ha 
cap pacte, però que cadascú ha de ser conseqüent amb els seus actes, i això de 
vegades les crea conflictes amb els seus votants. 
 
    Per part del Senyor Toni Marí del PSIB-PSOE, es manifesta que no son extrapolables les 
eleccions generals a les municipals 
 
  El Senyor Batle manifesta que es troba orgullós del sa feina del seu grup i de l’equip 
de govern i que valora positivament les diferencies entre forces i totes les aportacions 



que es facin pels diferents partits en positiu. També se sent satisfet de gent que 
comparteix ideología com es MES 
 

I no havent més assumptes a tractar, el Sr. Batle aixeca la sessió essent les vint-i-
dues hores,  i s’estén la present acta, que autoritza i signa amb mi, la Secretaria 
Interventora , la qual cosa certifico. 
 
 
El Batle                                                                             La Secretaria-Interventora 
 
Gabriel Ferrà Martorell                                              Margalida Mulet Cañellas 
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